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Abstract

The pollution of the aquatic environment by pharmaceutical molecules is becoming

a growing concern.

First, this thesis presents the current state of knowledge in the presence of drug
residues in water and the environment. Then it reports on the state of knowledge on
the effectiveness of different treatment processes currently available, as well as a

description of the main physicochemical processes.

The adsorption of our dye (10 ppm) on this support led to a contact time of 60

minutes, which corresponds to a 98.25% removal.

The study of factors, such as pH, substrate and support concentration, indicated that

these elements influenced the kinetics and the adsorption capacity.

The adsorption process of our molecule on activated carbon was well described by
an apparent kinetic of order 2. Moreover the different results obtained were modeled
using the Langmuir and Freundlich models and the Langmuir model was the most

representative.

Key words : Eosin Y, Powdered activated carbon, Adsorption, Kinetics, Isotherm.
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Reésumé

La pollution du milieu aquatique par les molécules pharmaceutiques devient aujourd’hui une
préoccupation grandissante.

Dans un premier temps, ce mémoire présente I"état des lieux des connaissances sur la présence des
résidus de médicaments dans les caux et 1’environnement. Il rapporte ensuite 1’état des
connaissances sur ’efficacité de différents procédés de traitement actuellement envisageables,
ainsi une description des principaux procédés physicochimique.

L’adsorption de notre colorant (10 ppm) sur ce support a conduit a un temps de contact de 60
minutes et qui correspond & une élimination de 98,25%.

L’¢tude des facteurs, tels que le pH, la concentration du substrat et du support, a indiqué que ces
éléments ont influé sur la cinétique et la capacité d'adsorption.

Le processus d’adsorption de notre molécule sur charbon actif été bien décrit par une cinétique
apparente d’ordre 2, de plus les différents résultats obtenus ont ét¢ modélisés en utilisant les

modeéles de Langmuir et Freundlich et le modele de Langmuir été le plus représentatif.

Mots clefs : Eosine Y, Charbon actif en poudre, adsorption, cinétique, Isotherme.
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